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وارداتبرقروسیهمشکلیراحلنمیکند
شرایطلازمبرایهابانرژیرانداریم

در تابســتان اوج مصرف برق کشــور به ۷۴ هزار مگاوات رسید یعنی ۳۰۰ 
مگاوات برق وارداتی از روسیه ۴ دهم درصد مصرف پیک ما بوده است یعنی این 
رقم مشکل برق ما را حل نمی کند ضمن اینکه روسیه مستقیم به ما وصل نیست 
و باید از آذربایجانی عبور کند که ما در موضوع زنگزور با این کشور چالش داریم 
و خطر و جنگ بین آذربایجان و ارمنستان را داریم.هاشم اورعی در گفت وگو با 
ایلنا، درباره امکان تحقق هاب برق شــدن ایران اظهار داشت: برای اینکه تبادل 
انرژی قابل توجهی داشته باشیم باید ظرفیت صادرات و واردات و شبکه داشته 
باشــیم در صورتی که اکنون ظرفیت انتقال انرژی الکتریکی به کل کشورهایی 
که در اطراف ما قرار دارند را نداریم و نهایتا در حد ۴ درصد است. بعبارت دیگر 
زیرساخت لازم برای انتقال برق و چه واردات و چه صادرات نداریم و درواقع در 
حد بســیار محدود است.وی افزود: اگر قرار است کشور ما هاب انرژی باشد باید 
شبکه ها و پست های انتقال قوی و با ظرفیت بالا با کشورهای کشورهای منطقه 
ایجاد شود تا هاب انرژی باشیم. مثلا اگر قرار است به کشورهای جنوبی صادرات 
داشــته باشــیم یعنی باید کابل های برق را از زیر دریا عبور دهیم، همه اینها با 
تکنولوژی امروز شــدنی است اما نیاز به ســرمایه گذاری دارد. ما امروز ظرفیت، 
امکانات و زیرساخت لازم برای اینکه میزان قابل توجهی از برق مصرفی را وارد 
و برق اضافی را صادر کنیم در اختیار نداریم، مثل این اســت که اتوبان و ریل 
نداشته باشیم و صحبت از ترانزیت کالا داشته باشیم، این دو با هم تطابق ندارد.
این کارشــناس حوزه برق و انرژی درباره انتشار اخباری مبنی بر صادرات ۳۰۰ 
مگاوات برق از روسیه به ایران و اینکه این میران برق آیا می تواند به حل ناترازی 
شبکه کشور کمک کند، توضیح داد: اگر قرار باشد ما واردات را به منظور تبادل 
و درراستای هاب شدن انجام دهیم مسئله اول این است که شبکه و زیرساخت 
لازم را نداریم دوم اینکه ما کشــوری هستیم که ظرفیت بالایی برای تولید برق 
داریم، به لحاظ منابع فسیلی غنی هستیم یعنی در ذخایر نفت چهارم و گاز دوم 
هستیم بعبارت دیگر ۹ درصد نفت و ۱۷ درصد گاز دنیا را دارا هستیم، در این 
صورت زینبده نیســت که واردات داشته باشیم حتی اگر بگوییم که این منابع 
آلاینده هستند و نباید سوزانده شوند. باید به سمت منابع تجدیدپذیر برویم که 
در این حوزه نیز امکانات اولیه فوق العاده و فراوانی یعنی باد و خورشــید را در 
اختیار داریم، بنابراین به هر طریق که بخواهیم برق تولید کنیم امکانات اولیه را 
داریم و کشوری که این امکانات را دارد نباید آنها را رها کرده و از همسایه برق 
بخرد.وی بیان داشــت: نکته سوم اگر یک کشوری از همسایه بخواهد برق به ما 
بدهد رایگان نیست و اگر هم به قیمت بین المللی صادر کند که منطقی نیست 
این میزان هزینه کنیم ما باید بیشتر از نیاز و مصرف داخلی کشور خودمان برق 
تولید کنیم و به قیمت بین المللی بفروشیم و اشتغال ایجاد کنیم تا جی دی پی 
در کشوری که عدم برخورداری از رشد اقتصادی بزرگترین معضل آن است بالا 
برود، بعبارت دیگر اقتصادی نیســت که برق را وارد کنیم حتی اگر روسیه برق 
را نیــز رایگان در اختیار ما قرار دهد حتملا در نظــر دارد آوانس و امتیاز از ما 
بگیرد حتی اگر به قیمت نصف بین الملل هم بخریم نفوذ سیاسی از ما می خرد.
استاد دانشگاه صنعتی شریف در ادامه گفت: در تابستان اوج مصرف برق کشور 
به ۷۴ هزار مگاوات رســید یعنی ۳۰۰ مگاوات برق وارداتی از روســیه ۴ دهم 
درصد مصرف پیک ما بوده اســت یعنی این رقم مشکل برق ما را حل نمی کند 
ضمن اینکه روسیه مستقیم به ما وصل نیست و باید از آذربایجانی عبور کند که 
ما در موضوع زنگزور با این کشــور چالش داریم و خطر و جنگ بین آذربایجان 
و ارمنســتان را داریم.وی افزود: ما در  انرژی بحثی به نام امنیت انرژی داریم، 
آذربایجان ســخت در مقابل ایران جبهه گرفته اگر این بحران بیشتر شود؛ این 
کشــور جلوی ارسال برق به ایران را می گیرد چطور می شود یک کشور وابسته 
به برقی شود که از کشور درگیر عبور می کند، ضمن اینکه هم عدد ناچیز و هم 

مسیر غیرقابل قبول است در واقع شوی تبلیغانی و غیرعملی است.

اشتیاقپالایشگرانچینیبرایخریدنفتایران
پالایشــگاه های مستقل  چین بدون توجه به فشــارهای ناشی از تحریم های 
آمریکا به دنبال واردات محموله های نفت خام ایران هســتند.به گزارش ایلنا از 
رویترز، پس از تمدید کاهش عرضه نفت از ســوی عربستان سعودی و روسیه و 
در نتیجه رشد قیمت های جهانی، اشتیاق برای خرید نفت خام ایران در چین، 
بزرگ ترین واردکننده نفت جهان، در حال افزایش اســت، این در حالی صورت 
می گیــرد که ایران با وجود تحریم های آمریکا، تولید و صادرات خود را افزایش 
می دهد.بر اساس این گزارش، پالایشگاه های مستقل کوچک چین برای تأمین 
تقاضای بالای فصلی در حال خرید نفت ایران هســتند.داده های شــرکت های 
تحلیل و مشاوره انرژی اف جی ئی و وورتکسا نشان می دهد صادرات روزانه نفت 

خام ایران به بالاترین سطح در بیش از چهار سال اخیر رسیده است.

تقاضایافزایشسقفتولیدمیداننفتییادآوران
تقاضای افزایش ظرفیت تولید میدان مشترک نفتی یادآوران تا سقف ۱۵۲ 
هزار بشــکه در نشست امروز شورای اقتصاد مطرح و مصوب شد.به گزارش شانا 
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی معاون اول رئیس جمهوری، هشــتمین نشست 
شــورای اقتصاد امروز )یکشنبه، ۲۶ شهریورماه( به ریاست محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهــوری برگزار و ضمن ارائه چند گزارش، درخواســت های بعضی 
از دســتگاه های اجرایی بررســی و درباره آنها تصمیم گیری شد.در این نشست 
که رئیس دفتر رئیس جمهوری، رئیس ســازمان برنامه و بودجه، وزیران نفت، 
نیرو، صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی 
و نمایندگان مجلس عضو این شــورا نیز حضور داشــتند، وزیر جهاد کشاورزی 
گزارشــی از پرداخت مطالبات گندمکاران ارائه کرد.در این نشست درخواست 
وزارت نفت برای اصلاح مصوبه شــورای اقتصاد دربــاره طرح حمایت از تولید 
خودروهای دوگانه سوز، تبدیل کارخانه ای خودروهای بنزینی به سی ان جی سوز 
و کمک به احداث جایگاه های هوشــمند عرضه سوخت سی ان جی بررسی شد 
و پس از ارائه دیدگاه های اعضا، این درخواســت تصویب شــد.تقاضای افزایش 
ظرفیت تولید میدان نفتی مشترک یادآوران تا سقف ۱۵۲ هزار بشکه در روز نیز 

از جمله پیشنهادهای مصوب در نشست شورای اقتصاد بود.

بیتکوینچهزمانیبه۲۵۰هزاردلارمیرسد؟
با  دیجیتال  ارزهای  بازار 
نوســانات غریبه نیست، اما 
قانع کننده  دلیــل  چندین 
وجــود دارد که بــاور کنیم 
بیت کوین می تواند طی ۲۴ 
مــاه آینده بــه ارزش ۲۵۰ 
یا بیشــتر برسد. هزار دلار 
به گزارش ایســنا به نقل از 

کریپتوکارنسی، یکی از عوامل محرک، راه اندازی صندوق قابل معامله در بورس 
بیت کوین بلک راک اســت که می تواند حدود پنج میلیارد دلار ارزش داشــته 
باشــد. بلک راک برای تسهیل این معامله باید مقدار قابل توجهی بیت کوین به 
دست آورد. فشــار خرید تقریبا یک میلیارد دلاری، قیمت بیت کوین را حدود 
۱۰ درصد افزایش داده است بنابراین، بلک راک به تنهایی می تواند دارایی را به 
حدود ۳۵ تا ۴۰ هزار دلار برســاند.هنگامی که این صندوق راه اندازی شد، توجه 
رســانه ها به آن جلب خواهد شد در نتیجه تبلیغات گسترده ای به وجود خواهد 
آمد که احتمالا مورد انتظارترین صندوق خواهد بود و تبلیغات گســترده ای را 
از بازار ســهام به همراه خواهد داشــت و باعث افزایش بیشتر قیمت بیت کوین 
می شــود. هجوم توجه می تواند به راحتی به بیت کوین کمک کند تا به بالاترین 
رکورد قبلی خود برسد.رویداد نصف شدن بیت کوین نیز وجود دارد. رویداد نصف 
شدن به طور سنتی پاداش بلاک را برای ماینرها به نصف کاهش می دهد و برای 
حفظ ســودآوری، قیمت دارایی معمولا افزایش می یابد. به  طور محافظه کارانه، 
این رویداد به تنهایی می تواند قیمت بیت کوین را دو برابر کند و آن را به حدود 
۱۴۰ هزار دلار برساند.در این زمان، بیت کوین شتاب قابل توجهی خواهد داشت 
و می تــوان موج جدیدی از ســرمایه گذاری های مخاطره آمیز و نهادی را انتظار 
داشــت. با توجه به این الگو، این رویداد به راحتی می تواند قیمت دارایی را دو 
برابر دیگر افزایش دهد و حدود ۳۰۰ هزار دلار برساند.مدل سهام به جریان، اوج 
قیمت بیت کوین را حدود ۳۶۰ هزار دلار پیش بینی می کند که اعتبار بیشتری 
به موارد ذکر شــده می دهد. با ترکیب همه این عوامل، به نظر می رسد که بازار 

صعودی بیت کوین به طرز چشمگیری بازگردد.

نگاه 

اخبار انرژی

ارز دیجیتال

دولت سیزدهم اقتصاد مقاومتی را فراموش 
کرد. این نکته ای اســت که فتح الله آقاسی زاده 
نویســنده کتاب اقتصاد مقاومتی و از خبرگان 
این حوزه می گوید.تمام آنچه در دولت پیشین 
پیرامون اقتصاد مقاومتی شکل گرفت، امروزه 
در دو ســالگی دولت ســیزدهم به فراموشی 
سپرده شده است.موضوع گفتگو »سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی و فرجام آن« است. این 
مصاحبه با یکــی از افراد مطلع و صاحب فهم 
و تحلیل در موضوع اســت. کسی که سال ها 
در دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
تجربه اندوخته است و خود نیز در همراهی با 
بزرگان، در تبدیل سیاست ها به اجرا مشارکت 
و تلاش داشته است.دکتر فتح اله آقاسی زاده با 
انتشار کتاب اقتصاد مقاومتی)مبانی، مضامین، 
مدل اجرایــی و عملکرد( در ســال ۱۳۹۷ و 
توسط ســازمان برنامه و بودجه کشور، سعی 
نمود نقش توسعه گرایانه و رویه مستند سازانه 
خود را نشــان دهد.با چنیــن زمینه ای، این 
گفتگو به کالبد شکافی اقتصاد مقاومتی پس 
از ۱۰ سال می پردازد. دکتر آقاسی زاده اصرار 
داشــته اســت که در گفت و گو با خبرآنلاین 
از منظری تحلیلی و مســتقل نگریسته شود. 
ایشــان در این گفتگو تلاش نموده خودش را 
از قالب اداری و سازمانی محدودش دور نماید 
و در مقام یک اندیشه ورز گفتگو کند تا شاید 
گفتگو و نکاتش حال کشــور را بهتر کند و به 

آینده توسعه و تعالی ایران، مدد رساند.
بــدون مقدمه وارد موضوع شــویم. 

اقتصاد مقاومتی چه شد؟
پاســخ کوتاه، صریح و بدون پرده این است 
که اقتصاد مقاومتی رها شــد! اما اگر بخواهید 
توضیح بدهم، باید شــرح و بســط بیشتری 
بدهم.سیاســت های کلــی اقتصــاد مقاومتی 
محدود بــه عبارات و گزاره های ابلاغی، عموما 
مورد اجماع اهل تامل و نظر بود. البته جسته 
و گریخته برخی معتقد بودند که وزن بیشــتر 
سیاســت ها، نگاه به درون است و چندان هم 
دقیق نیســت.من اما بدون قضاوتی ســودار، 
در کتــاب اقتصاد مقاومتی بــه تفصیل این را 
تبیین کرده ام که اقتصــاد مقاومتی برآمده از 
زیســت بوم اقتصاد کلان و سیاست جمهوری 
اسلامی ایران بوده اســت. به عبارت دیگر من 
این را به دقــت و تحلیل گرایانه توضیح دادم 
که سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مجموعه 
ای بود که برای اســتمرار سیاســت خارجی 
موجــود و کارآ نمودن اقتصــاد و حکمرانی با 
حتمی دانستن سیاست های جاری نظام شکل 
گرفت. صریح تر اینکه بگوییم این سیاست ها، 
دســتورالعمل حکمرانی کشور در همه ابعاد و 
مولفه ها در شرایط اســتمرار سیاست داخلی 
و خارجی جمهوری اســلامی ایران بود.مطابق 
با فهم من، جمهوری اســلامی ایران مایل بود 
سیاست خارجی اش استمرار یابد یا اگر قرار به 
چرخشی هم هست، همچنان همه تخم مرغ ها 
در ســبد برون گرایی قرار داده نشود.چنین به 
نظر می رســید که نظام به این درک رســیده 
بود که یا باید یک پارادایم شــیفت اساســی 
می کرد و یا باید رویه حکمرانی جاری را ادامه 
می داد. دولت مســتقر )دولت روحانی(، گزینه 
نخســت را ترجیح می داد امــا نظام به گزینه 
دوم بیشتر تمایل داشت.طبیعی بود که نهایتا 
دولــت باید به نگاه نظام تمکین می کرد. برای 
همین نظام هم سیاســت ها را ابلاغ نمود و با 
ابلاغ سیاست ها، ترجیح داد بدنه اداری کشور 
و کارگزاران دولت را با خود همراه ســازد. در 
واقع جمهوری اســلامی  ایران به عنوان نظام، 
بجای تغییر سیاســت ها به معرفــی و ترویج 
تکنیک های بدیل برای کارآمدی در شــرایط 
وضع موجود روی آورد و لازم دانســت دست 
و دل همــه عوامل اجرایــی اش را به درون و 
داخل سوق دهد تا بتواند همه را ملزم نماید با 
بهره گیری از همه اهتمام و توان خود، اقتصاد 

و مدیریت کشور را ارتقاء دهند.
آیا این منطق و استراتژی نتیجه داد و 

سیاست گذار به هدفش رسید؟
هم آری و هم نــه!آری از این جهت که به 
نظرم نظام توانست فضای کلان را تحت کنترل 
نسبی خود قرار دهد. من اخیرا در اظهار نظری 
این را دیدم که »رهبری در ۷۶ سخنرانی خود 
به موضــوع اقتصاد مقاومتــی پرداخته که از 
این میان، ۹ مورد در دوره ریاســت جمهوری 
محمود احمدی نژاد، ۶۵ مورد در دوره ریاست 
جمهوری حســن روحانــی و ۲ مورد در دوره 
ابراهیم رییسی بوده اســت. »به عبارت دیگر 
چنین گــزاره ای بدین معناســت که اقتصاد 

مقاومتی برای مواجهه با دوره حسن روحانی، 
سیاســت مناســب تری تلقی می شد و چنان 
تمرکزی هدفمندانه بوده اســت. اما نه بدین 
جهت که تلاش های دولت روحانی چندان هم 
سودمند نبود. دلیلش هم به بسترها و زمینه ها 
مربوط می شــد.واقعیت این اســت که بخش 
بزرگی از کارگزاران اداری جمهوری اسلامی، 
زبان حکومت)نظام( را درک نمی کنند. دقیق 
تر اینکــه بگوییم زبان حکومت بــا زبان فن 
سالاران و کارگزاران اداری همسان نیست. من 
این را در کتاب هفتاد سال برنامه ریزی توسعه 
بطور کامــل آورده ام. فن ســالاران و عوامل 
اجرایی ما، خود را با زبان حکومت بیگانه و دور 
می بینند. برای همین وقتی سیاست های کلان 
و فرامین حکومتی صادر می شود آنها صرفا از 
باب رفع تکلیف اداری و یا بر اساس مقدورات 
حداقلی برای مُدلایز شــدن فرامین به اجراء 

تلاش می کنند. 
لذا نهایتا آن فرامین بد فرجام می شوند و به 
اهداف غایی اش نمی رسند.در چنین شرایطی، 
ممکن اســت از باب ادبیات سازی و پربسامد 
شدن در رسانه های حکومتی، شاهد اتفاقاتی 
محیر الععقول باشــیم اما در مقام ســتاده و 
خروجی ها، کارکردهــا و اتفاقات مورد انتظار 
نیست. اتفاقا در اقتصاد مقاومتی این وضعیت 
دقیقا شکل گرفت. نهادهای حکومتی بسرعت 
تلاش کردند بنر بســازند و کتاب چاپ کنند. 
شــهرداری، مجلس، صداوسیما، سپاه و بسیج 
تمام قــد وارد شــدند. دانشــگاه های خاص 
وابســته به نظام مثل دفاع ملی سعی کردند 
ابتکار عمل را در دســت بگیرند و با همایش و 
ســمینار موضوع را داغ نگهدارند و پرچم را به 
اهتزار درآورند. سازمان تبلیغات و حوزوی ها و 
خیلی از رســانه ها و عوامل نظام نیز تمام قد 
وارد شــد. علاوه بر اینها خود دولت، مجلس و 
قوه قضائیه ستادها و کمیسیون هایی ساختند 
و کلی ســاختار و تشــکیلات ایجاد کردند و 
ادبیات بی نظیری تولید شد. اما همه این جد و 
جهدها نهایتا آن خروجی را ببار نیاورد که باید 
می آورد. حتــی رهبری به عنوان صادر کننده 
بودند.اکنون  ناراضــی  عموما  فرامینی،  چنان 
هم که ۱۰ ســال گذشته اســت می بینیم که 
تهدیدها و ظرفیت ها خیلی تغییر نکرده است 

و شاید خیلی از شاخص ها بدتر شده است.
چرا این طور شــد؟ چرا سیاســت ها 

کارآمدی لازم را نداشت؟
بنظرم دو دلیل مهم داشــت. دلیل نخست 
همان »زبان« اســت! زبان تکنوکرات ها زبان 
ارتباط با جهــان، نوحکمرانی، تغییر مبانی و 
تغییر نگاه است. اولویت های عموم فن سالاران 
اداری که کارگزاران نظام هم بشمار می آیند، 

مبارزه و استکبارســتیزی نیســت. زبان فن 
سالاران، دهکده جهانی، تعامل و نگاه جهانی 
است. اما زبان نظام جمهوری اسلامی خیلی با 
این زبان همسو نیست. چنین وضعیتی صرفا 
شــکاف ها و فاصله ها را شکل می دهد و نهایتا 
فن سالاران را به حاشیه می راند و دست نظام 
را از خروجی و ســتاده تهی می کند. به نظرم 
مهم ترین تفســیر کپســولی را در این مورد، 
دکتر ظریف در عبــارت موجز »تقدم میدان 
بــر سیاســت«، خلاصه و اعلام کرده اســت.
دلیل دوم، مسکوت گزاردن پیشران ها و موانع 
کلیدی هست. اخیرا دکتر جهانگیری نیز این 
را گفته است که ما همیشه، مسائل را مسکوت 
می گذاریــم و نمی توانیم آنهــا را حل کنیم. 
بنابراین مسائل حل نشده می مانند. در اقتصاد 
مقاومتــی هم اینطور شــد. از نقاط کلیدی و 
گلوگاه ها غفلت شد. گاهی هم که این حرف در 
ستاد فرماندهی مطرح می شد، نهایتا ره بجایی 
نمی برد و باز هم موضوعات رها می شد چرا که 
ورود بــه آنها، مردان کهن و انرژی های طاقت 
فرسا می طلبید که غالبا شدنی نبوده و نیست!

اینها، دستگاه های اداری و  با همه  آیا 
اجرایی دولت روحانی، اقتصاد مقاومتی را 

دنبال نکردند؟
اتفاقا خیلی هم انــرژی و تلاش در همان 
دوره به اقتصاد مقاومتی معطوف شد. متولیان 
و سکانداران ســطح یک )وزراء، معاون اول(، 
به ســهم خود و گاه شــاید هم بر خلاف فهم 
و نظرگاه خــود، برای تبدیل سیاســت ها به 
اجراء تلاش بســیار می کردند. سازمان برنامه 
به عنــوان دبیرخانه ســتاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی بویژه در دوره دوم فعالیت دبیرخانه، 
تلاش پردامنه و وثیقی به خرج داد. دبیر دوره 
دوم ستاد در عین مشغولیت های بسیار در امور 
بودجه، لحظه ای از موضوع غافل نبودند. ما در 

دبیرخانه، شب و روز نداشتیم. 
اقتصاد مقاومتی ساعت ها  ستاد فرماندهی 
جلســه می گذاشــت و اقدامات و پروژه های 
منتخــب را تصویــب و پایش می نمــود. اما 
همانطور که عرض کــردم نهایتا خیلی نتایج 
درخشــانی شــکل نگرفت چرا که زمینه ها و 

بسترها چندان کشش نداشت.
اعضای ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
قطعا به تاریخ و جغرافیای موجود آگاه بودند. 
نظرم ســتاد از یــک طرف خــود را در تاثیر 
گزاردن بر امور اساسی کشور ناتوان می دانست 
و باور داشت که در چنین اتمسفری، کارهای 
عمیقــی را نمی تواند دنبال کند. از طرفی هم 
مایل نبود نســبت به نگاه رهبــری و اجرای 
سیاســت ها، کوتاهی نماید.حتما اعضای ستاد 
می دانســتند که نگاه بدنه دستگاه های اداری 

کشور فن سالارانه و ناهمساز هست و بیماری 
مزمن نظام اداری-اجرایی کشــور هم از حیث 
کم رمــق بودن، روزمرگــی و کرختی، انرژی 
چندانی برای حرکت باقی نگذاشــته است.در 
چنین شرایطی اقتصاد مقاومتی لاجرم دنبال 
می شد اما بدیهی بود که نتیجه همان اندازه ای 

بود که می شد انتظار داشت.
نهایتا  مقاومتی  اقتصاد  اوصاف،  این  با 

در دستگاه اداری دولت چه شد؟
بــه نظر من اقتصــاد مقاومتــی در دولت 
سیزدهم به طور تقریبا کامل رها شد. گویی در 
دولت جناب رئیسی همه تب و تاب های اقتصاد 
مقاومتی خوابید و گویی اصلا این سیاســت ها 
وجود نداشت!بعد از پایان دولت روحانی، ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی هم کم فروغ شد و 
از ســازمان برنامه و بودجه به مجموعه معاون 
اول کوچ کرد. مجموعه معاون اول هم به دلیل 
تاریخی و به جهت ترکیب کارشناسی و انبوه 
مباحث کارتابلی، برای فعالیت های کارشناسی 
توانمند نبوده و نیســت. بنابراین بعد از مدتی 
ســتاد فرماندهــی اقتصاد مقاومتــی به یک 
مجموعه اداری کم تعداد برای پیگیری برخی 
اولویت های مدنظر معاون اول تقلیل یافت. در 
ســازمان برنامه هم عنوان اقتصاد مقاومتی از 
امور شــورای اقتصاد حذف شد و بدین سان، 
پرونده اقتصاد مقاومتی اتفاقا در دولت فعلی، 
عملا بســته شد و این سیاست ها با فرجامی نه 

چندان رضایت بخش، به پایان خود رسید.
به نظر شما چرا این تغییرات و تحولات 
حساسیت برانگیز نشد و موضوع اقتصاد 

مقاومتی در این دولت به محاق رفت؟
من تحلیل دقیقی ندارم. شــاید یک دلیل 
ایــن بود که با آمدن دولت رئیســی، فرض بر 
این نهاده شــد که این دولت اساســا به دلیل 
همســویی حداکثری با سیاســت های نظام، 
نیازمند انذار و تبشــیر نیست. شاید هم تصور 
بر این نهاده شــد که با تزریق رویش های امام 
صادقی و نوانقلابیون تازه به بدنه دستگاه های 
اداری رســیده، دیگر نیازی بــه تکرار و توجه 

دادن به سیاست های اقتصاد مقاومتی نیست.
با توجه به توضیحات شما و مطابق با 
زاویه دیدتان، آیا آنچه طی شد نهایتا به 
توسعه و تعالی کشور مدد رسانده است؟

راستش پاسخ به این پرسش خیلی سخت 
اســت. من خودم را برای پاسخ به این پرسش 
به اندازه کافی توانمند و شایسته نمی دانم اما 
شــخصا بر این گمانم کــه گفتمان های نظام 
جمهوری اسلامی چندان پایدار نیستند و گویی 
مطابق با زمان و مصالحی خاص در حکمرانی، 
انتخــاب می شــوند.من خود نیز به درســتی 
نمی دانم که چرا این سیاســت ها علیرغم آن 

همه تواتــر و تکرار، در دوره جناب رئیســی 
بــه محاق رفت. آیا نظام به اهدفش رســید و 
سیاســت ها به تام و تمام اجراء و کامیاب شده 
اســت و یا اینکه کارکرد این سیاست ها صرفا 
محدود به دوره دولت یازدهم و دوازدهم بوده 
اســت؟ ما به عنوان کارگــزاران اجرایی این 

ساختار، گاه در تعلیق رها می شویم!
و  گاه  پایــش  آیا فکــر می کنیــد 
رصدخانــه ای این موضوعــات را دنبال 
می کنــد؟ آیا آینده را بهتر از گذشــته 

می دانید؟
اینکه مجموعه هایی به تحولات توجه دارند، 
حتما. اما اینکه چقدر نگاه و مبانی شان معتبر 
و دقیق باشد، واقعا نمی دانم! من نوعی اعوجاج 
و روزمره گی را در موضوعات و مبانی می بینم. 
من به شدت نگران روزمره گی ها هستم. تصور 
می کنم رصدخانه ها هم در تقدم و تاخر مسائل 
گیر کرده اند و در راه حل ها به اشتباه افتاده اند. 
گویی ما مدام در حال تغییر هســتیم. تغییر 
دولت ها هم نوبه ای و کوتاه مدت شــده است. 
بــه نظرم دولت جاری هم بــه یک دولت ناب 
ناب بدل شده اســت و تنها می تواند به نان و 
آب و برق فکر کند. من از نگاه یک دولت مند 
و کارمند فکر می کنم دولت در عین بزرگی و 
پهن پیکری، کوچک شــده است و افق دیدش 
محدود شده است. گویی مقامات تازه نشسته 
بر صندلی هــای پر از خدم و حشــم و نان و 
آب دار در دولت ترجیح می دهند دلشــان به 
یاران و حلقه خودشــان خوش باشد و از فکر 
بلندمدت دوری نمایند. شــاید هم حق داشته 
باشند چون با فرض فهم و صلاحیت، میزهای 
شــان کوتاه مدت است و زمانی برای ساختن 
آینده، پیش روی شان نیست. در استمرار چنین 
وضعی، شــرایط اداری ما هم بدان اندازه تلخ 
شــده اســت که اهل نظر و اندیشه به حاشیه 
رانده می شــوند و فرض می شود با تزریق صفر 
کیلومترها به دستگاههای اداری، می شود زیر 

پوست شهر را نادیده گرفت.
در چنین شــرایطی چقدر می شــود 
امیدوار بود؟ چقدر می شود به آینده نظر 

داشت؟
درست است که بالاترین رکن نظام، همواره 
به تزریق امید نظر دارد اما شما هیچ نشانی از 
این توصیه در ســطوح زیرین نمی بینید. بلکه 
گاه همه چیز متضاد امید آفرینی ها هســت. 
بدین سان تنها امید افرادی چون من، اندکی 
باد و باران اســت. دعا می کنیــم باران بیاید و 
زمین شــوره زار ما را بــا نمی آبیاری کند. به 
نظرم ما آخرین امیدواران منتظر هستیم. نسل 
بعد از ما بــه نظرم دیگر این اندازه هم منتظر 

نیست!

هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست با رویکرد 
توسعه تکمیل زنجیره ارزش، حمایت از تولید ملی و رونق 
ســاخت داخل در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
تهــران آغاز به کار کرد.وزیر نفت از بهره برداری ۵ مجتمع 
پتروشیمی به تا پایان امسال خبر داد و گفت: سال قبل ۱۶ 
میلیارد دلار صادرات غیر نفتی داشتیم که بخش اعظمی از 

آن یعنی نیمی از آن مربوط به صنایع پتروشیمی بود.
به گزارش ایســنا، جواد اوجی در مراســم گشــایش 
هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست با بیان اینکه 
در وزارت نفت در بحث پتروشیمی  برنامه ریزی های خوبی 
صورت گرفته اســت، اظهار کرد: با شروع این دولت در هر 
۴ شــرکتمان، برنامه ریزی کردیم که به ســراغ طرح های 
نیمــه تمامی که ارزش افزوده برای کشــور دارد برویم.وی 
افــزود: تا پایان امســال نزدیک ۵ مجتمع پتروشــیمی به 
بهره برداری می رســند و نزدیک به ۶ تا ۷ میلیون دلار  به 
تولید محصــولات این مجموعه کمک می کند.وزیر نفت با 
بیان اینکه ســال قبل ۱۵ میلیارد دلار طرح نیمه تمام به 
بهره برداری رسید، گفت: برای امسال نیز ۱۵ میلیارد دلار 
طرح در صنعت پتروشیمی و ۱۴ طرح به ارزش ۱۴ میلیارد 
دلار  به بهره برداری می رســد که شروع کردیم و یا شروع 

خواهیم کرد.
وزیر نفت با بیان اینکه یــک زمانی خارجی ها برای ما 
تعییــن تکلیــف می کردند که چقدر نفــت تولید و صادر 
کنیــم، گفت: امروز متخصصــان صنعت نفت به هر جایی 
که اراده کنند محموله های نفت خام و میعانات گازی ایران 
را صادر خواهند کرد.اوجی با تأکید بر عزم دولت سیزدهم 
برای جمع آوری گازهای همراه نفت و اســتفاده از این نوع 
گاز برای خوراک واحدهای پتروشــیمی تصریح کرد: اجازه 

نمی دهیم ثروت ملی ملت ایران در مشعل های گاز سوزانده 
شــود.وی با بیان اینکه تولید کنونــی روزانه ۳ میلیون  و 
۳۰۰ هزار بشــکه ای نفت و میعانات گازی ایران در داخل 
مصرف یا صادر می شــود، گفت: این در حالی است که در 
آغاز به کار دولت سیزدهم ما با ۷۸ میلیون بشکه میعانات 

ذخیره شده روبه رو بودیم.
 وزیــر نفت از بهره برداری ۵ مجتمع پتروشــیمی به تا 
پایان امســال خبر داد و گفت: سال قبل ۱۶ میلیارد دلار 
صادرات غیر نفتی داشــتیم که بخش اعظمی از آن یعنی 
نیمی از آن مربــوط به صنایع پتروشــیمی بود. وزیر نفت 

بــا بیان اینکه صــادرات یک تن محصول پلیمری ســاده 
درآمدی معــادل ۹۰۰ تا یک هزار دلار ایجاد خواهد کرد، 
اما اگــر محصولات پلیمری تا پایان زنجیره توســعه داده 
شــده و به محصول نهایی تبدیل شــود، درآمد حاصل از 
صادرات به حدود ۵ تا ۶ هزار دلار در هر تن افزایش خواهد 
یافت، گفت: در تولید پلیمرها در کشور سرمایه گذاری های 
خوبی شــده که این محصولات، خــوراک پایه تولید مواد 
پلاستیک به شمار می رود، در پالایشگاه های گازی، پروپان 
و اتان تولید می شــود که ایــن محصولات در مجتمع های 
پتروشیمی به پروپیلن و اتیلن و در ادامه به پلی پروپیلن و 

پلی اتیلن تبدیل می شوند، بنابراین ظرفیت خوبی در کشور 
برای تأمین خوراک پلاستیک وجود دارد. 

فرصت سرمایه گذاری ۱۵۰ میلیارد دلاری
 در صنعت پتروشیمی

بر اســاس این گزارش، مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی از ۱۵۰ میلیارد دلار فرصت سرمایه گذاری در 
صنعت پتروشــیمی ایران در افق پایان برنامه هشتم توسعه 
خبر داد و گفــت: این فرصت ها بخش های مختلف صنعت 
از بالادست تا میان دســت و پایین دست را شامل می شود.

مرتضی شاهمیرزایی در مراسم گشایش هفدهمین نمایشگاه 
بین المللی ایران پلاســت با بیان اینکــه افزایش ۲۰ برابری 
مهمانــان خارجی هفدهمین نمایشــگاه ایران پلاســت به 
این معناســت که تهدیدها و تحریم هــای اقتصادی در این 
صنعت جایی ندارد و از این مرزها عبور کرده ایم، اظهار کرد: 
صنعت ارزش آفرین، اشــتغال زا و ارزآور پتروشیمی حرکت 
جهنده و تحولی را آغاز کرده است.وی با بیان اینکه صنعت 
پتروشــیمی ایران در ۴۴ سال گذشــته، صنعتی وابسته در 
تأمین کالا و تجهیزات، موادشــیمیایی و کاتالیست و حتی 
بهره بــرداری از واحدهــا بود، گفت: تولیــد واقعی صنعت 
پتروشــیمی در ســال ۱۳۵۶ حدود ۱.۵ میلیون تن بود که 
امروز با وجودی که کشــور حدود ۱۵ سال درگیر جنگ و 
بازسازی واحدهای پتروشیمی بود، ظرفیت نصب شده صنعت 
پتروشیمی به بالای ۹۲ میلیون تن در سال رسیده و روزانه 
معادل یک میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه خوراک مجتمع های 
پتروشیمی است.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با 
بیان اینکه ۶۷ مجتمع تولیدی و سه مجتمع سرویس های 
جانبی در کشور فعال است، گفت: چشم انداز ما برای آینده 

صنعت پتروشیمی بسیار خیره کننده و جذاب است.

وزیرنفتدرافتتاحیهنمایشگاهبینالمللیایرانپلاستخبرداد
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دولت سیزدهم اقتصاد مقاومتی را فراموش کرد


